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VERSLAG BO Samenwerkingsagenda gemeente Scherpenzeel 

  
Vergaderdatum en -tijd 30 november 2022  10:00 
Vergaderplaats Turfmarkt 147, Den Haag (Aletta Jacobszaal) 
Aanwezigen Ministerie van BZK 

Minister Bruins Slot, Bart-Jan ter Heerdt (wnd. 
directeur BFR), Maarten Hoogstad (adviseur BFR/BA) 
(verslag) 
 
Provincie Gelderland 
John Berends (CvdK), Jan Markink (gedeputeerde), Jan 
van Dooren (adviseur), Wilma Kleiboer (adviseur) 
 
Gemeente Scherpenzeel 
Wimar Jaeger (wnd. burgemeester), Henk Vlastuin 
(wethouder), Robert ’t Hoen (gemeentesecretaris) 
 
Gemeente Barneveld 
Jan Luteijn (wnd. burgemeester), Bennie Wijnne 
(wethouder), Wabe Wieringa (gemeentesecretaris) 
 

  
  
Verslag 

 De minister heet iedereen welkom en licht de aanleiding van het 
bestuurlijk overleg toe.  

 De heer Jaeger gaat als eerste in op de stappen die in Scherpenzeel na 
het beëindigen van de herindelingsprocedure zijn gezet in de 
totstandkoming van een samenwerkingsagenda en op de ontwikkelingen 
in de eigen ambtelijke organisatie. Scherpenzeel heeft het 
samenwerkingsvraagstuk fundamenteel willen aanvliegen (‘kalibreren’).  

 Omdat er nog spanning zat op de relatie met de gemeente Barneveld 
(ambtelijk én bestuurlijk), is daarin intensief opgetrokken met de 
buurgemeente. Gezamenlijk is geconcludeerd dat het beter is om eerst te 
stoppen met samenwerken, vóórdat samenwerking eventueel weer 
opgepakt of zelfs geïntensiveerd kan worden. Niet gaan proberen iets dat 
niet goed gaat, beter te maken.  

 Scherpenzeel wil niet fuseren, maar wel intensief samenwerken: met 
Barneveld, Foodvalley, Renswoude, Woudenberg en Veenendaal. De 
gemeente heeft zich daarbij laten inspireren door de samenwerking 
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Heemstede-Bloemendaal. De vraag is nu of er voldoende vertrouwen 
spreekt uit de ingeslagen weg? Scherpenzeel realiseert zich dat er 
vertrouwen herwonnen moet worden, dat Scherpenzeel zal moeten laten 
zien dat samenwerkingsrelaties wederkerig zijn en dat ze 
samenwerkingspartners dus ook iets te bieden heeft. 

 Veel kritieke functies in de ambtelijke organisatie van Scherpenzeel 
werden bezet door interimmers. Door bij de inschaling aan de bovenkant 
van het loongebouw te gaan zitten is het gelukt om op MT-niveau en de 
‘laag’ strategisch adviseurs gekwalificeerde mensen in loondienst aan te 
nemen. Nu de bezetting voldoende op sterkte is wordt per 1 januari ’23 
gestart met de nieuwe organisatiestructuur. Daarnaast is er een nieuwe 
gemeentesecretaris en start over twee weken de kroonbenoemde 
burgemeester.  

 Jaeger benoemt drie vraagstukken die naar zijn mening cruciaal zijn: 
o Voor samenwerking is onderling vertrouwen van doorslaggevend 

belang. Is Scherpenzeel een nieuwe start gegund? Kunnen 
anderen ook met een frisse blik naar de gemeente kijken? 

o Een veranderproces is gebaat bij bestuurlijke rust. Ook de 
gemeenteraad heeft tijd nodig om na turbulente jaren de 
verhoudingen weer te normaliseren en te werken aan een andere 
bestuurscultuur. Is Scherpenzeel de tijd gegeven om hier met de 
nieuwe burgemeester mee aan de slag te gaan?     

o Mochten er nog sprake zijn van ressentimenten bij de provincie 
Gelderland, dan moeten partijen daar nog het goede (wellicht 
ongemakkelijke) gesprek over voeren. 

 De heer Luteijn geeft aan zich grotendeels te herkennen in het beeld dat 
is geschetst. De onderlinge persoonlijke verhoudingen zijn goed. Dat is 
gelet op de voorgeschiedenis niet iets vanzelfsprekends. Luteijn 
benadrukt dat ondanks de goede verhoudingen hij niet verwacht dat er op 
korte termijn intensiever samengewerkt gaat worden. Het is al razend 
druk in Barneveld, de meerwaarde van samenwerken is voor Barneveld 
niet altijd evident en gaat er misschien nog wel een periode overheen 
voordat ook de wil om samen te werken er mogelijk weer is. In geval van 
nood is Barneveld heus een goede buur, maar ook in Barneveld is er 
behoefte aan een periode van rust op dit vlak.  

 De heer Berends benadrukt dat er voor de provincie na het besluit van de 
minister om de herindeling niet door te zetten echt een streep onder het 
traject is gezet en een nieuwe realiteit is ontstaan. In deze fase heeft de 
provincie bewust een stapje naar achter gezet, in de verwachting dat BZK 
juist naar voren zou treden. De gemeente Scherpenzeel is aan zet en de 
minister houdt een vinger aan de pols. 

 Als de provincie kijkt naar de samenwerkingsagenda van Scherpenzeel 
zijn de zorgen nog niet weg. Onvoldoende is duidelijk welke serieuze 
stappen Scherpenzeel gaat zetten en wat dat in de praktijk inhoudt.  

 Berends benadrukt dat er wat hem betreft geen sprake is van 
onuitgesproken gevoelens, maar dat de provincie uiteraard altijd open 
staat voor een goed gesprek, mocht dat van meerwaarde zijn. 

 De heer Markink geeft aan ook geen behoefte te hebben aan het 
oprakelen van het verleden. De minister van BZK heeft geconcludeerd dat 
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– om de problemen van Scherpenzeel op te lossen – samenwerking nodig 
is. In het overleg op 1 december 2021 heeft de minister het bestuur van 
Scherpenzeel nadrukkelijk op het hart gedrukt er voor te zorgen dat de 
samenwerking van de grond komt.  

 Met de brief die Scherpenzeel naar het ministerie heeft verzonden over de 
samenwerkingsstrategie, zijn de zorgen van de provincie niet 
weggenomen. Hij had gehoopt dat de Scherpenzeel verder zou zijn en al 
concrete stappen zou hebben gezet. De gemeente is weer bezig met 
oriënteren en zoeken; die discussie is al vijf tot 10 jaar aan de gang. 
Markink is benieuwd wat Scherpenzeel concreet gaat doen om de 
zelfstandige positie waar te maken en hoe de minister aankijkt tegen het 
resultaat van de financiële bijdrage die het rijk heeft geleverd. Markink 
benadrukt dat samenwerken over meer gaat dan alleen de inhoud, het is 
ook een kwestie van vertrouwen en van geven en nemen. De provincie 
kijkt naar Scherpenzeel op de zelfde wijze als zij naar alle Gelderse 
gemeenten kijkt. Als portefeuillehouder is hij in gesprek over de financiële 
situatie van de gemeente. Op dit moment ziet de begroting er redelijk uit, 
maar deze is zeker niet zonder zorgen. 

 De minister geeft aan dat ze ontwikkelingen in het gebied de afgelopen 
jaren vanuit verschillende invalshoeken heeft kunnen volgen. Ze vraagt 
Jaeger om te reageren op de zorgen van Gelderland en op het standpunt 
dat Barneveld heeft ingebracht. 

 Jaeger geeft aan dat hij de overtuiging heeft dat Scherpenzeel voorlopig 
in staat is ‘de vinger er in te houden’. De samenwerking met de kleinere 
plattelandse gemeenten biedt zeker op de korte termijn uitkomst, die 
komt goed van de grond. De pijn zit in het sociaal domein, waar de kans 
op ongelukken relatief groot is. Tot voorkort heeft Scherpenzeel in zijn 
optiek te opportunistisch in het samenwerkingsvraagstuk geopereerd. Om 
ook in de toekomst met een grotere partner goed te kunnen 
samenwerken moet die houding er uit. Op termijn is ook een dergelijke 
samenwerking waarschijnlijk nodig.  

 Berends vraagt uit welke voorbeelden blijkt dat Scherpenzeel het ook 
daadwerkelijk (anders) gaat doen. Het vertrouwen waarom is gevraagd 
wint als er resultaten zichtbaar zijn, en je als gemeente ook iets kunt 
brengen.  

 Jaeger haalt enkele voorbeelden aan (woningbouw, ruimtelijke 
procedures) waarin naar zijn idee zichtbaar aan het worden is dat de 
gemeente verder kijkt dan de gemeentegrenzen en tevens oog heeft voor 
het regionale en provinciale belang en ook bereid is daar een bijdrage aan 
te leveren.  

 Op verzoek van de minister gaat de heer Vlastuin nader in op de 
ontwikkelingen in het sociaal domein, waarbij de focus nu nog ligt op de 
‘basis op orde’. Hiervoor is een raadsvoorstel in voorbereiding. 
Strategische functies in de ambtelijke organisatie zijn recent ingevuld. Op 
onderdelen werkt Scherpenzeel (in Foodvalley-verband) hierin samen met 
Barneveld. Richting de toekomst liggen er nog wel uitdagingen, 
bijvoorbeeld als het gaat om het op professionele wijze vormgeven van 
samenwerken. Scherpenzeel is dankbaar voor de hulp die Barneveld op 
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momenten heeft geleverd, maar bij een volgende keer zou de basis 
waarop dat gebeurt beter geregeld moeten worden. 

 De heer ’t Hoen gaat in op de vraag van de minister over de 
ontwikkelingen die in de ambtelijke organisatie hebben plaatsgevonden. ’t 
Hoen is blij dat ze er in zijn geslaagd om de vele plekken die werden 
bezet door interimmers in te vullen met vaste mensen. Dat biedt de kans 
om ook in regionale verbanden een grote bijdrage te gaan leveren. 
Ambtelijk wordt een basis gelegd; dat gaat goed tot dat het moment dat 
de bestuurlijke component erbij komt; als er collegebesluiten nodig zijn. 
Op dat moment komt het punt van vertrouwen hebben in elkaar als 
samenwerkingspartner aan bod. 

 De heer Wijnne geeft aan dat de wijze waarop eerder dit jaar de 
belastingsamenwerking is gestrand, een voorbeeld is geweest van hoe 
zo’n proces juist niet behoort te gaan. Er is veel tijd en geld in gestoken 
maar alles is na één bestuurlijke telefoontje stopgezet. Scherpenzeel 
geeft volmondig aan dat te onderkennen en van die situatie te willen 
leren, maar dhr. Wijnne verwacht dat dit soort ervaringen (ambtelijk en 
bestuurlijk) leiden tot terughoudendheid in Barneveld en tot gevolg 
hebben dat er voor het herstel van vertrouwen nog wel de nodige tijd 
nodig zal zijn.  

 Luteijn gebruikt in dit kader de metafoor van een tanker, bijsturen kost 
tijd. Het is lastig in te schatten hoeveel tijd dat precies gaat kosten. 

 De minister stelt resumerend dat het behoud van zelfstandigheid voor 
Scherpenzeel een grote verantwoordelijkheid met zich meebrengt en 
constateert dat er nog het nodige werk aan de winkel is. Ze ziet positieve 
ontwikkelingen in de ambtelijke organisatie en is content dat er op korte 
termijn een kroonbenoemde burgemeester start die met de gemeente 
verder kan gaan bouwen. Tegelijkertijd deelt ze de zorg van de provincie 
dat de onderlinge relaties die nodig zijn voor het bestendigen van goede 
samenwerkingsrelaties nog broos zijn en dat de huidige manier van 
begroten kwetsbaarheden vertoont. De minister roept het college op te 
zorgen voor toekomstbestendige samenwerkingsrelaties. Ook roept zij het 
college van B&W op om zorg te blijven dragen voor een solide begroting. 

 Omdat er bij de minister zowel zorgen zijn als vertrouwen aanwezig is, 
spreken partijen af elkaar over een jaar nog in keer in vergelijkbare 
samenstelling de voortgang van de samenwerkingsagenda te bespreken.  

 De minister geeft alvorens af te sluiten de burgemeester van 
Scherpenzeel het laatste woord. Deze stelt dat Scherpenzeel zich bewust 
is dat er nog heel hard aan een samenwerkingsagenda getrokken moet 
worden. Dat Scherpenzeel zich in steeds toenemende mate bewuster 
wordt dat zij intensief moet werken aan het vertrouwen van partners 
buiten Scherpenzeel en dat dat vraagt om een houding gebaseerd op een 
intrinsiek gevoel van wederkerigheid. Dat Scherpenzeel om vaart te 
maken de samenwerking met omliggende gemeenten actief zoekt van 
onderen op, eerst ambtelijk dan pas  bestuurlijk. Jaeger dankt de minister 
voor het organiseren van deze bijeenkomst en ziet er naar uit de 
samenwerkingsagenda over een jaar met een frisse blik te mogen 
bespreken 




